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وزیر امور خارجه:
امنیتپاکستانراامنیتایرانومنطقهمیدانیم

امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه در کنفرانس مطبوعاتی با همتای پاکستانی 
خود در اسلام آباد گفت که ایران و پاکستان به تروریست ها مجال نخواهند داد 

که به روابط و امنیت دو کشور لطمه وارد کنند.
حسین امیرعبداللهیان در کنفرانس مشترک خبری با جلیل عباس جیلانی وزیر امور خارجه 
پاکستان گفت که دو کشور طی سال های اخیر شهدای بسیاری را در مسیر جنگ علیه تروریسم 
تقدیم کرده اند.وی افزود که تروریست ها در مرزهای ایران و پاکستان از سوی گروه های ثالث 
حمایت شده و هرگز خیرخواه روابط ما نیستند.امیرعبداللهیان تاکید کرد که ما با صدای بلند می 
گوییم که ایران و پاکستان هرگز به تروریست ها اجازه نخواهند داد که به روابط و امنیت مرزهای 
ما لطمه وارد کنند.وی تاکید کرد: مبارزه موثر علیه تروریسم توسط هر دو کشور اجتناب ناپذیر 
است و اتفاق نظر داریم که مرزهای دو کشور را به مرزهای اقتصادی، توسعه و مرزهای رفاه مردم 
ساکن در هر دو سوی مرز تغییر دهیم.وزیر خارجه کشورمان افزود: در سایه همکاری نیرومند 
تهران و اسلام آباد به تروریست ها مجال نخواهیم داد که امنیت دو کشور و امنیت دو ملت را 
در خطر قرار دهند.وی اعلام کرد: ما دعوت رسمی از آیت الله رئیسی برای سفر به پاکستان را 
از دولت این کشور دریافت کرده ایم لذا امروز توافق کردیم که با یکدیگر روی این برنامه کار 
کنیم تا این سفر به کشور دوست و برادر پاکستان در آینده نزدیک انجام شود.به گزارش بازار، 
حسین امیرعبداللهیان نخستین ساعات بامداد دیروز )دوشنبه( در صدر یک هیات بلندپایه سیاسی، 
نظامی و امنیتی بنا بر دعوت همتای پاکستانی خود برای گفت  وگوهای دوجانبه وارد اسلام آباد 

پایتخت این کشور شد.

فروشامتیازطرحنهضتملیمسکنممنوع
وغیرقانونیاست

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرســازی خوزستان گفت: خرید و 
فروش امتیاز طرح نهضت ملی مسکن ممنوع بوده و می تواند منجر به ابطال 

ثبت  نام اولیه و حذف از پروژه ها شود.
مرتضی میثاقی اظهار کرد: طرح نهضت ملی مسکن با هدف بسترسازی و فراهم آوردن زمینه 
رونق تولید در حوزه مسکن و ساختمان و تعادل در عرضه و تقاضای مسکن اجرا می شود.وی 
افزود: بر اساس طرح نهضت ملی مسکن افراد واجد شرایط می توانند از تسهیلات مسکن و زمین 
رایگان و ارزان قیمت که دولت در اختیار آن ها قرار داده استفاده  کنند.میثاقی با بیان اینکه برخی 
افراد به عناوین مختلف اقدام به خرید و فروش امتیاز مسکن ملی می کنند، گفت: مبادرت به 
خرید یا فروش امتیاز طرح نهضت ملی مسکن تحت هر عنوانی به  استناد برگه تاییدیه سامانه 
نهضت ملی مسکن ممنوع و فاقد وجاهت قانونی است.معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و 
شهرسازی خوزستان در گفت و گو با ایسنا عنوان  کرد: خرید و فروش امتیاز طرح نهضت ملی 
مسکن و سایر طرح های حمایتی تامین مسکن، علاوه بر لغو امتیاز متقاضی، برخورد قانونی از 
طریق مراجع قضائی با دفاتر ثبت  اسناد و مشاورین املاکی که در این فعالیت مشارکت داشته اند 

را به  همراه خواهد داشت.

حقوقکارگرانباید۳۰الی۴۰درصدافزایشیابد
رئیس فراکسیون کارگری گفت: بزرگترین تعیین کننده مزد برای کارگران 
دولت است؛ چون دولت بزرگترین کارفرما است. همچنین حق رای و حق وتو 
دارد که تا امروز باعث شده این اتفاق به سود کارگران نباشد. اصلاً تفاهم و 

توافق در این ساختار معنی ندارد. 
علی بابایی کارنامی، عضو کمیسیون اجتماعی و رئیس فراکسیون کارگری گفت: تا زمانی که 
دولت در تعیین حقوق کارگران دخالت می کند، اتفاقی نمی افتد. من بارها به آقای رییسی هم به 
عنوان رییس فراکسیون کارگری نامه نوشتم. یک بار باید رییس جمهوری محترم دستور بدهد 
تا دولت دخالت نکند. در گفتگو با اقتصادآنلاین وی در ادامه بیان کرد: بزرگترین تعیین کننده مزد 
برای کارگران دولت است؛ چون دولت بزرگترین کارفرما است. همچنین حق رای و حق وتو 
دارد که تا امروز باعث شده این اتفاق به سود کارگران نباشد. اصلًا تفاهم و توافق در این ساختار 
معنی ندارد.    در ادامه مطرح کرد: دومین نکته این است که اگر بخواهیم واقع بینانه نگاه کنیم 
افزایش حقوق زیر ۳۵ تا ۴۰ درصد اصلًا مناسب کارگران نیست. باید همه ما تلاش کنیم تا زیر 
۳۰ الی ۴۰ درصد با مشوق یا بی مشوق یا مستقیم از جیب کارفرما برداشتن، به مجلس برای 
مزد کارگران پیشنهاد داده نشود.  علی بابایی کارنامی گفت: از منظر هزینه های جاری باید ساز 
و کارها را فراهم کنیم. همه باید فهم مشترک داشته باشیم وگرنه اتفاقی برای حقوق کارگر در 
کشور نمی افتد. وی اعلام کرد که تا امروز  ۲۰ درصد افزایش حقوق کارگری اعلام شده است و 
در ادامه تصریح کرد: عرف این است که باید ۲۷ الی ۲۸ درصد افزایش صورت گیرد. ۲۰ درصد را 
دولت تصویب کرده و عموماً ۷ تا ۸ درصد افزایش می یابد و ما توقع داریم بالای ۲۷ الی ۲۸درصد 

باشد. ما تلاش کردیم بالای ۳۰ درصد نهاییش کنیم.

رونماییازمقصرنوساندلار
اخبار مربوط به درگیری و تنش های منطقه ای فعلا بیشترین تاثیر را بر قیمت 
طــلا و ارز می گذارد و بدون رحم و مــروت از هیچ موج هیجانی صرف نظر 
نمی کند با این حال افت فشار دلار بازار آزاد در پایان روز، امری محتمل به نظر 

می رسد. موقعیت طلا و سکه نیز متزلزل خواهد بود
قیمت طلا ۱۸ عیار دیروز دوشنبه ۹ بهمن در ابتدای معاملات نسبت به روزیکشنبه حدود هزار 
تومان ارزان شــد و به دو میلیون و ۷۹۶ هزار و ۵۰۰ تومان رسید.به گزارش فرارو؛ رشد قیمت 
سکه با وجود عقب نشینی طلا، به پشت گرمی دلار بازار آزاد ادامه پیدا کرد و حداقل در معاملات 
صبحگاهی شاهد بودیم قیمت سکه امامی نسبت به روز یکشنبه ۸۰۰ هزار تومان افزایش قیمت 
را تجربه می کند. قیمت نیم سکه ۳۰۰ هزار تومان بالا رفت و ربع سکه و سکه گرمی هر کدام به 

ترتیب ۲۰۰ هزار تومان و ۱۰۰ هزار تومان نسبت به دیروز گران تر عرضه شدند.
قیمت دلار و یورو در مرکز مبادله

قیمت دلار آزاد همچنان به خیره سری در میانه کانال قیمت ۵۶ هزار تومان ادامه می دهد. دلار 
بازار آزاد در معاملات صبحگاهی روز دوشنبه ۹ بهمن، با قیمت ۵۶ هزار و ۷۳۵ تومان حضور 
داشت. اگر پیگیر اخبار مربوط به دلار باشید، حتما اطلاع دارید پس از زورآزمایی نیروهای خیر و 
شر، قیمت دلار در پایان معاملات روز گذشته تا ۵۵ هزار و ۶۰۷ تومان پایین آمده بود، اما انتشار 
اخبار تازه از تنش های نظامی در منطقه دوباره مسیر حرکت دلار را تغییر داد.قیمت ارز خدماتی 
بدون توجه به وقایع بازار آزاد با تبختر راه خود را می رود. مرکز مبادله ارز و طلا امروز دوشنبه قیمت 
دلار را ۴۲ هزار و ۹۲۲ تومان تعیین کرد و جلوی قیمت یورو عدد ۴۶ هزار و ۵۹۴ تومان ثبت 
شده است.قیمت دلار خدماتی نسبت به دیروز تغییری نداشته که این اتفاق را می توان دورخیر 
برای واکنش به اتفاقات شب گذشته قلمداد کرد. مرکز مبادله ارز و طلا، قیمت یورو را به صورت 
محدود کاهش داده است و آمادگی دارد در صورت ظهور نشانه های تازه در معاملات بازار آزاد، 

همین تاکتیک را در مورد قیمت دلار خدماتی به کار بگیرد.
قیمت طلا ۱۸ عیار و انواع سکه

قیمت طلا ۱۸ عیار روز دوشنبه ۹ بهمن، با وجود سیگنال مثبت بازار آزاد ارز و اونس نه تن ها بالا 
نرفت بلکه در اقدامی غیرمنتظره در سراشیبی حرکت کرده است.قیمت طلا ۱۸ عیار روز یکشنبه 
۸ بهمن ماه با رسیدن به پله دو میلیون و ۷۹۷ هزار و ۲۰۰ تومان به کار خود خاتمه داد. همین 
مقدار طلا امروز دوشنبه ۹ بهمن در ابتدای معاملات دو میلیون و ۷۹۶ هزار و ۵۰۰ تومان فروخته 
می شود. حتما در جریان هستید که واکنش طلا و سکه به نوسانات قیمت دلار کمی تاخیر داد. 
این مورد را هم باید در محاسبات امروز طلا لحاظ کرد.قیمت سکه طلا به پشتوانه دلار، در مسیر 
صعودی قدم برداشت. سکه امامی نسبت به روز قبل با رشد بیش از ۸۰۰ هزار تومانی روبرو شد 
و به ۳۳ میلیون و ۷۹۶ هزار و ۵۰۰ تومان رسید. قیمت نیم سکه ۳۰۰ هزار تومان بالا رفت و 
در صبح روز دوشنبه ۹ بهمن به ۱۸ میلیون و ۷۶۰ هزار تومان رسید. قیمت ربع سکه ۲۰۰ هزار 
تومان بالا رفت و به محدوده ۱۱ میلیون و ۶۴۰ هزار تومان نزدیک شد و از طرف دیگر خریداران 
ناچار شدند برای سکه گرمی، در قیاس با روز قبل ۱۰۰ هزار تومان بیشتر پول خرج کنند، چون 
قیمت سکه گرمی امروز دوشنبه ۹ بهمن حداقل در معاملات صبح تا ظهر به شش میلیون و 

۲۲۰ هزار تومان رسیده است.

تعطیلیدوروزهکارمنداندولتبهسایراقشارتسرییابد
یکی از نمایندگان مجلس خواستار تسری تعطیلی دو روزه پایان هفته کارمندان 

دولت به سایر اقشار شد.
سلمان اسحاقی نماینده مردم قائنات و عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در جلسه دیروز 
مجلس در جریان بررسی درخواست رسیدگی اولویت دار به لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت 
خدمات کشوری در تذکری با استناد به اصول قانون اساسی تاکید کرد: از اینکه برای کارمندان عزیز 
کشور و خدمت گذار مردم مشوق ایجاد می کنیم خیلی خوشحال هستیم اما اصل ما بر این است که 
این ظرفیت باید عادلانه به جامعه اعم از جوامع کارگری، کشاورزان، دامداران و رانندگان تسری پیدا 
کند.به گزارش ایسنا، وی گفت: اگر امروز درباره موضوع تعطیلی پایان هفته برای کارمندان صحبت 
می کنیم، برای کارگران، کشاورزان و دامداران که هیچ تعطیلی ندارند و با اقتصاد و معیشت بسیار 
ضعیفی مواجهند چگونه می خواهیم جبران کنیم؟ باید مشوق هایی را که برای کارمندان تخصیص 
می یابد، تسری بدهیم.این نماینده مجلس همچنین در تذکر دیگری با بیان اینکه »سه شنبه های 
نظارتی مجلس کاری ماندگار است«، با تاکید بر لزوم تامین و تکمیل زیرساخت های مسکن ملی 
عنوان کرد: اگر امروز اولویت مجلس نظارت است، مردم بیش از پیش از قوانین مجلس بهره مند 
می شوند؛ یکی از اقدامات خوب مجلس یازدهم موضوع مسکن ملی بود که اراده دولت سیزدهم 
باعث شد که این اتفاق مبارک برای مردم محقق شود اما امروز شاهدیم یکسری ناهماهنگی ها 

باعث شده که مردم نتوانند آنطور که باید از این قانون بهره مند شوند.

اخبار کوتاه 

رئیس کمیســیون عمران مجلس با اشاره به عدم رشد منابع 
بودجه های عمرانی در سال جدید گفـت: برای تکمیل پروژه های 

عمرانی باید از ظرفیت بخش خصوصی استفاده کنیم.
محمدرضا رضائی کوچی در رابطه با مصوبات حوزه عمرانی مجلس در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ کل کشور گفت: منابع پروژه های عمرانی نسبت به سال گذشته 
تغییری نداشته است لذا با وجود تورم بالا کشور نباید انتظار تغییرات فوق العاده در 

حوزه عمرانی کشور داشته باشیم.
 کمک ۸0 هزار میلیاردی مجلس به پروژه های عمرانی 

در لایحه بودجه ۱403
نماینده مردم جهرم و خفر در مجلس ادامه داد: ما در کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۸۰ هزار میلیارد تومان به پروژه های عمرانی کمک کردیم که ۲۰ هزار 
میلیارد تومان آن مربوط به قیر رایگان، ۵۰ هزار میلیارد تومان از طریق ماده )۵۶( 
قانون الحاق موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت در خصوص 
تسهیلات بانکی و۱۰ هزار میلیارد تومان تهاتر طلب پیماندکاران با بانک ها است. 

اما  باز هم این میزان عدد در پروژه های عمرانی دیده نمی شود.
نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ خاطرنشان کرد: برای اینکه 
بتوانیم پروژه های نیمه تمام کشور را به اتمام برسانیم باید از طریق مردمی کردن 
اقتصاد کار را پیش ببریم و منابع بخش خصوصی را به سمت پروژه های عمرانی 
هدایت کنیم.وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر تمام بار پروژه های عمرانی بر 
دوش دولت بوده و بخش خصوصی هیچ نقشی در آن ندارد؛ چراکه برای حضور 
آن اعتماد ســازی و جذابیت ایجاد نکردیم. دستگاه های دولتی نیز تمایلی به 

حضور بخش خصوصی نداشته و به نوعی ان را رقیب خود می دانند.

وی عنوان کرد: لایحه ای از سوی دولت به مجلس با عنوان مشارکت عمومی 
و خصوصی ارســال شد که در کمیسیون عمران مورد بررسی قرار گرفته و به 
تصویب رسیده و هم اکنون در انتظار بررسی در صحن است در صورت تبدیل 
این لایحه به قانون حضور بخش خصوصی در پروژه های عمرانی پر رنگ شده 

و منابع مردمی به سمت پروژه های عمرانی هدایت می شوند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اعتبار ۳۷۰ هزار میلیارد 
تومانی بودجه ســال آتی برای پروژه های عمرانی اظهار کرد: این اعتبارات به 
صورت قطره چکانی تزریق می شــود و طی ۲۰ سال اخیر صدها هزار میلیارد 
تومان به پروژه ها تزریق شده اما به نتیجه مطلوبی نرسیده و تنها راه آن استفاده 

از ظرفیت بخش خصوصی است.
نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ با اشاره به صحبت های 
رئیس ســازمان برنامه بودجه در رابطه با اینکه دیگر پروژه عمرانی جدیدی از 
نمی شود، تاکید کرد: بنده هم معتقدم ابتدا باید پروژه های عمرانی نیمه تمام را 
تکمیل کرده و سپس پروژه جدیدی تعریف کنیم. البته اجرای برخی از پروژه ها 
مانند بیمارستان، تاسیسات آب شرب و ... در صورت اضطرار باید اجرا شود اما 

پروژه غیر اولویت دار نباید آغاز شود.
رئیس کمیســیون عمران مجلس در گفتگو با خانه ملت؛ با بیان اینکه نگاه 
کمیسیون عمران مجلس  و دولت در حوزه پروژه های عمرانی اولویت دهی به 
تکمیل پروژه ها نیمه تمام است، تاکید کرد :شاهدیم در برخی از نقاط کشور برای 
حضور برخی افراد خاص پروژه هایی کلنگ زنی شده که در اولویت قرار نداشته 
و با وجود تزریق هزینه زیاد به اتمام نرسیده و در حال مستهلک شدن است. لذا 

دیگر نباید پروژه جدیدی در کشور مگر به اضطرار آغاز کنیم./

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشــور، گفت: دستمزد 
می بایست متناســب با نرخ تورم و برابر با هزینه سبد معیشت 
تعیین شود که متأسفانه اینگونه نبوده است؛ کارگران ۱00 درصد 

عقب ماندگی مزدی دارند.
بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با بیان اینکه با اجرایی شدن مزد 
منطقه ای ضعف بازرســی و نظارتی کار کلاً از بین می رود گفت:دستمزد باید به 
صورت ملی تعیین شود، در مشاغلی که فنی تر و سخت تر است باید ۱۰تا۲۰درصد 
مازاد بر حقوق تعیین شود. حمیدرضا امام قلی تبار، بازرس مجمع عالی نمایندگان 
کارگران کشور با بیان اینکه در حال حاضر امکان پرداخت مزد منطقه ای وجود 
ندارد گفت: در حال حاضر که مزد به صورت ملی هم تعیین می شود، به دلیل عدم 
بازرسی های کار مشکلاتی در این حوزه وجود دارد. با اجرایی شدن مزد منطقه ای 
ضعف بازرسی و نظارتی کار کلاً از بین می رود. هر کارفرمایی می تواند مدعی این 

شود که بر اساس اجرای مزد منطقه ای دستمزد مشخصی را تعیین کند.وی ادامه 
داد: در حال حاضر برای پرداخت حقوق یک مبنا وجود دارد که وزارت کار تعیین 
کرده است. اگر دستمزد منطقه ای شود، احتمال اینکه نیروی کار در یک خیابان 
و در ۱۰ واحــد کارگاهی هر کدام یک مبلغ مزد دریافت کنند؛ وجود دارد. چون 
نظارت به طور کلی از بین می رود، کارفرمایان بر اســاس بازخورد خود از نیروی 

کار دستمزد را تعیین می کنند.
امام قلی تبار اظهار داشت: دستمزد می بایست متناسب با نرخ تورم و برابر با هزینه 
سبد معیشت تعیین شود که متأسفانه اینگونه نبوده است. کارگران ۱۰۰درصد عقب 
ماندگی مزدی دارند. دستمزد باید مطابق قانون بر اساس مشاغل تعیین شود. یعنی 
حداقل حقوق تعیین شود و بعد از آن دستمزد کارگرانی که در مشاغل سخت تر 
و فنی تر هستند، بیشتر از حداقل دستمزد باشد. در حال حاضر دستمزد کارگران 
عقب ماندگی ۱۰۰ درصدی دارد. به گزارش تسنیم، بازرس مجمع عالی نمایندگان 
کارگران کشور ادامه داد:دستمزد باید به صورت ملی تعیین شود، علاوه بر آن برای 
مناطقی که شرایط بهتر با کار بیشتری دارند و مشاغل سخت تر و فنی تر اشتغال 
دارند, ۱۰ تا ۲۰ درصد مازاد برحقوق تعیین شده پرداخت شود. در غیراین صورت 
مزد منطقه ای ناکارآمد اســت.امام قلی تبار گفت: در صورتی که با شرایط فعلی 
مزد منطقه ای اجرا شــود، قانون گریزی در بین کارفرمایان زیاد می شود. درحال 
حاضر اگر کســی بخواهد بازنشسته شود، میزان حقوق زمان بازنشستگی اش 
مطابق پرداختی ۲ سال آخر خدمت است. زمانی که مزد منطقه ای شود و حقوق 
شهرستان ها کاهش می یابد. زمانی که فردی در شهرستان حقوقش کاهش یابد 
هم دریافتی اش کمتر می شود و هم میزان پرداختی تأمین اجتماعی کمتر می شود، 

چون زیرساخت ها فراهم نیست، بنابراین زمان اجرای مزد منطقه ای وجود ندارد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس بیان داشت: بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور اعلام کرد:

استهلاک برخی پروژه ها به دلیل کُندی در اجرا عقب ماندگی ۱۰۰ درصدی مزد کارگران

محبی نجم آبادی بیان کرد: ما باید برای مردم امید 
ایجاد کنیم و بــا اختصاص زمین رایگان و کاهش 
قیمت مسکن، دل نگرانی های آن ها را کاهش دهیم. 
خوشبختانه خبرهای خوبی در خصوص اعطای زمین 
رایگان به برخی خانواده ها به گوش می رسد که من 
این مسئله را به فال نیک می گیرم و امیدوار هستم 

که دولت در این زمینه اراده جدی داشته باشد.
وظیفه دولت در اختصاص زمین رایگان به مردم می تواند بسته 
به سیاست ها و قوانین هر کشور متفاوت باشد. در برخی کشورها، 
دولت ممکن است زمین های رایگان را به شهروندان برای استفاده 
شــخصی یا تجاری اختصاص دهد، در حالی که در کشورهای 
دیگر این گونه اختصاص ها محدودتر باشد یا در قالب برنامه های 

خاصی مانند مسکن اجتماعی ارائه شود.
دولت ممکن اســت از طریق سیاست های خاصی زمین های 
رایگان را به مــردم ارائه کند تا به نیازهای مردم در زمینه های 
مختلف پاسخ دهد. این ممکن است شــامل ارائه زمین برای 
مسکن مهمانان، ســاخت و ساز خانه، ایجاد نیازهای تجاری و 

صنعتی، توسعه زمین های کشاورزی و غیره باشد.
هدف از اختصاص زمین رایگان به مردم می تواند تشــویق به 
توسعه اقتصادی، ایجاد شغل، رفع نیازهای مسکنی، توسعه شهرها 
و مناطق روستایی، توسعه زیرساخت ها و بهبود کیفیت زندگی 
مردم باشد.مهم است توجه داشته باشید که هر کشور قوانین و 
سیاســت های خود را برای اختصاص زمین رایگان دارد و این 
سیاست ها ممکن است با توجه به شرایط اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی هر کشور متفاوت باشند.اختصاص زمین رایگان به 
مردم می تواند برای دولت و مردم مزایای متعددی داشته باشد. 
در ادامه تعدادی از این مزایا را برای هر دو طرف ذکر می  کنیم. 
اعطای زمین رایگان به مردم می تواند توسعه فعالیت های تجاری 
و صنعتی را تشویق کند. این منجر به ایجاد شغل و رشد اقتصادی 

می شود و در نتیجه درآمدهای مالی دولت نیز افزایش می یابد.
اختصاص زمین به مردم می تواند به توسعه شهرها و مناطق 
روستایی کمک کند. ساخت و ساز خانه ها، توسعه زیرساخت ها 
مانند جاده ها، پارک ها، مدارس و بیمارســتان ها بهبود کیفیت 
زندگی مردم را فراهم می کند. تخصیص زمین رایگان می تواند 
راهی برای رفع نیازهای مسکنی باشد. این کار می تواند به کاهش 
کمبود مسکن، کاهش هزینه های مسکن برای مردم و بهبود 
شــرایط زندگی کمک کند.این عمل می تواند زمینه ساز توسعه 
فعالیت های تجاری و صنعتی شخصی باشد. این کار می تواند 
به ایجاد شغل و رشــد اقتصادی فردی کمک کرده و درآمد و 
استقلال مالی را بهبود بخشد. اختصاص زمین رایگان می تواند 
به آن ها اجازه دهد تا به صورت مالک زمینی در جامعه شرکت 
کنند. این می تواند احساس مالکیت و ارتباط جامعه ای را تقویت 
کند و افزایش تعاملات اجتماعی را تسهیل کند.برای بررسی این 
موضوع و همچنین تحلیل عملکرد دولت در خصوص پیشبرد 
طرح نهضت ملی مسکن، گفت وگویی با بهروز محبی نجم آبادی 

انجام دادیم که در ادامه می خوانید.
مردم در تأمین حداقل ها نیز دچار مشکل هستند

بهروز محبی نجم آبادی درباره تأخیر دولت در تحویل واحدهای 

نهضت ملی گفت: بر اساس قانون جهش تولید مسکن، واگذاری 
زمین به صورت ۹۹ ساله پیش بینی شده است. قسمت بزرگی 
از جامعه در تأمین حداقل ها نیز دچار مشکل هستند و نمی توان 
این واقعیت را نادیده گرفت. ۴۰ میلیون ابتدایی با هزاران زحمت 
و به صورت وام دریافتی تأمین می شود و در ادامه به دلیل ضعف 
مدیریتی، نارضایتی های گســترده ایجاد می شود. متقاضیان 
گلایه های بســیاری در این خصوص دارند و ما نیز از آن باخبر 
هستیم.او ادامه داد: هزینه بالای پروانه ساخت توسط شهرداری ها 
نکته مهم دیگری به شمار می رود که موجب نگرانی بسیاری از 
افراد شده است. به چه دلیلی شهرداری ها پروانه ساخت را با این 
مبالغ نجومی اختصاص می دهند. خانواده های زیادی به خاطر این 
مسئله و همچنین معضلات مربوط به بیمه کارگران ساختمانی در 

مضیقه و دلهره هستند.
مصائب یک بیمه!

محبــی افزود: بیمه کارگران مبلغ ســنگینی داشــت و مردم با 
گرفتاری های زیادی برای پرداخت اقســاط آن دست و پنجه نرم 
کردند. استفساریه های زیادی در این رابطه وجود دارد و ما باید نسبت 
به حل این موضوع اهتمام به خرج دهیم. نماینده مجلس ضمن اشاره 
به ناکارآمدی پرداخت وام به مردم به گسترش نیوز گفت: حقیقت امر 
آن است که بدون توجه به شاخص های اقتصادی، متناسب سازی 
حقوق و دستمزدها و افزایش قدرت خرید مردم، نمی توان از طریق 

پرداخت وام گره ای از مشکلات مردم باز کرد.
یک مُسکن موقت برای مردم

عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات در ادامه مطرح 

کرد: وام مســکن صرفاً یک مُسکن موقت است و با توجه به 
اقساط سنگین این نوع تسهیلات، نیاز واقعی مردم را برطرف 
نخواهد کرد. پرداخت ماهانه ۶ تا ۱۰ میلیون اقساط وام با تعیین 
هر دوره زمانی، باز هم فشار زیادی روی شانه های مردم خواهد 
بود. با وجود چنین شــرایطی، مردم در تأمین مسکن مورد نیاز 
 خود با مشکل مواجه می شــوند و تمام آرزو و امید آن ها بر باد 

می رود.
محبی خاطرنشــان کرد: تمرکز دولت باید روی اشــتغال و 
توانمندســازی باشد و برای این منظور برنامه دقیق و اصولی را 
پیش بینی کند. تعریف پلکانی اقساط وام ها نیز می تواند یک 

راهکار مناسب و مطلوب در این خصوص باشد.
اعطای زمین رایگان به خانوارها

وی در ادامــه اذعان کرد: به این صورت که در گام های اول، 

پرداخت های کمی صورت بگیرد تا فشار زیادی به متقاضی وارد 
نشود. افزایش این قسط ها به شکل پلکانی، می تواند شیوه خوبی 
برای متقاضیان و همین طور بانک ها باشد.نماینده مردم سبزوار در 
مجلس افزود: ما باید برای مردم امید ایجاد کنیم و با اختصاص 
زمین رایگان و کاهش قیمت مسکن، دل نگرانی آن ها را کاهش 
دهیم. خوشــبختانه خبرهای خوبی در خصوص اعطای زمین 
رایگان به برخی خانواده ها به گوش می رسد که من این مسئله را 
به فال نیک می گیرم و امیدوار هستم که دولت در این زمینه اراده 

جدی و واقعی داشته باشد.
محبی در پایان اضافه کرد: البته نباید حق انتقال فروش در میان 
باشد تا فرصت طلب ها و سوداگران از این امتیاز دولت بهره نگیرند. 
این مسائل نکات برجسته ای محسوب می شود که باید در طرح 

مسکن ملی مورد توجه قرار بگیرد.

محبی نجم آبادی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

مردم مسکن نمی خواهند!

رئیس اتاق بازرگانی ارومیه، گفت: در مرز ساری سو ترکیه )مرز بازرگان ایران( 
طرف ترکیه ای تعمیراتی انجام می دهد که تردد کامیون ها را با اختلال روبه رو 
کرده و سبب شده عبور و مرور کامیون ها از این مسیر به ۲۵0 کامیون در روز 

کاهش پیدا کند.
رئیس اتاق بازرگانی ارومیه اظهار داشت: در مرز سرو - اسندره نیز کامیون ها تا ۱۴ روز برای 
عبور از مرز و ورود به ترکیه معطل می شدند که با رایزنی های استاندار ایرانی با والی ترک این 
معطلی به شش روز کاهش یافت، با این حال به نظر ما این توقف و معطلی نباید بیش از دو روز 
طول بکشد.به گزارش ایلنا، قاسم کریمی از تسهیلاتی که با رایزنی رئیس جمهور و اعضای اتاق 
بازرگانی در مسیر تجارت دو کشور فراهم آمده گفت و توضیح داد: هدف گذاری اتاق بازرگانی 
در تجارت غیرنفتی با ترکیه دستیابی به تجارت ۳۰ میلیارد دلاری در سال است و ایران و ترکیه 
پتانسیل این حجم از تجارت را دارند.وی افزود: با این حال تاکنون حدود ۷ میلیارد دلار از این 
رقم محقق شده و در چند سال گذشته نیز تجارت دو کشور اندکی کاهش پیدا کرده است، با این 
حال اخیرا تسهیلاتی صورت گرفته و می توان امیدوار بود در شش ماه پیش رو تجارت طرفین 
سیر افزایشی به خود بگیرد و در یک برنامه ریزی شش ساله دستیابی به ارزش ۳۰ میلیارد دلاری 
را نیز محقق کند.رئیس اتاق بازرگانی ارومیه ادامه داد: در تلاشیم از بندر مرسین ترکیه برای 
انتقال هر چه بیشتر کالا های ایرانی به افریقا، اروپا و اتحادیه عرب استفاده کنیم. در همین راستا 
در دیداری که حدود شش ماه پیش با والی های مرزی صورت گرفت سه مسیر برای صادرات 
کالا های ایرانی به واسطه ترکیه تعریف شد؛ مسیر اول ارومیه-مرسین- سوریه و لبنان و اتحادیه 
عرب است. مسیر دوم ارومیه- مرسین - اتحادیه اروپا و مسیر سوم ارومیه- مرسین-افریقاست.

کریمی خاطرنشان کرد: بر همین اساس مرز های رازی و کاپوکوی که پیش تر تنها مرز مسافری 
بودند به مرز های تجاری تبدیل شدند و در تلاش هستیم مرز کوزه رش را هم تجاری کنیم، این 
مرز فعلا کاربرد مسافری دارد. گفتنی است رایزنی های دولت در سفر هایی که به ترکیه داشته 

تاثیر زیادی در گشایش این مرز ها و ایجاد کارکرد تجاری در آن ها داشته است.وی همچنین 
از کارکرد مسیر های ریلی در انتقال بار به ترکیه گفت و توضیح داد: سالانه ۷۰۰ هزار تن بار به 
واسطه ناوگان ریلی ایران به ترکیه صادر می شود و برنامه ریزی شده در سال ۱۴۰۳ صادرات از 
این مسیر به یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن برسد.رئیس اتاق بازرگانی ارومیه در ادامه به مشکل 
توقف طولانی مدت کامیون های ایرانی در مرز های مشترک با ترکیه پرداخت و اظهار کرد: در مرز 
ساری سو ترکیه )مرز بازرگان ایران( طرف ترکیه ای تعمیراتی انجام می دهد که تردد کامیون ها را 
با اختلال روبه رو کرده و سبب شده عبور و مرور کامیون ها از این مسیر به ۲۵۰ کامیون در روز 
کاهش پیدا کند در حالی که پیش از تعمیرات روزانه ۴۸۰ کامیون از این مرز تردد داشتند. با این 
حال با پایان تعمیرات این ظرفیت فراهم می آید که روزانه ۱۰۰۰ کامیون از ایران به ترکیه وارد 
شود و به همین تعداد کامیون از ترکیه به ایران بیاید.وی افزود: در مرز مرز سرو - اسندره نیز 
کامیون ها تا ۱۴ روز برای عبور از مرز و ورود به ترکیه معطل می شدند که با رایزنی های استاندار 
ایرانی با والی ترک این معطلی به شش روز کاهش یافت، با این حال به نظر ما این توقف و 
معطلی نباید بیش از دو روز طول بکشد.کریمی درباره آنچه سبب توقف طولانی مدت کامیون ها 
در مرز های ایران با ترکیه شده توضیح داد: تنش هایی که در خلیج فارس و دریای سرخ اتفاق 
افتاده سبب شده هزینه تردد کشتی های کل ناوگان دریایی دنیا از جمله کشتی های ایرانی از 
این مسیر دو برابر افزایش یابد.وی اضافه کرد: حدود شش ماه پیش بازرگانان ایرانی با مقامات 
مرسین و گمرکات این منطقه بر سر اینکه بار های ایرانی از مسیر آبی به بندر مرسین برود و 
از آن بندر بدون دردسر به بازار هایی که در ابتدا اشاره کردم منتقل شود به توافق رسیدند، اما به 
دلیل تنش های یادشده حمل بار از مسیر دریایی و آب های جنوبی به مرز های زمینی ایران با 
ترکیه تغییر مسیر پیدا کرد تا یا به واسطه بندر مرسین به بازار های مقصد برسند و یا کل مسیر تا 
مقصد را از مسیر های زمینی طی کنند، این اتفاق به افزایش شمار کامیون هایی انجامیده که در 

مرز های ایران و ترکیه تردد دارند.

 دلیل توقف طولانی کامیون های ایرانی
 در مرز ترکیه

رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: بررسی بودجه 
۱403 یکی از سریع ترین بررسی هایی بود که در تاریخ 
تصویب بودجه ها در مجالس یازده گانه اتفاق افتاد، قطعا 
این شــیوه انجام کار و این کم دقتی آسیب هایی را به 
دنبال خواهد داشت و آثار خود را در وضعیت اقتصادی 
و معیشــتی سال آینده حتما نشان خواهد داد و زحمت 
مجلس بعدی خواهد بــود که بعضی موارد را از بودجه 

امسال اصلاح کند.
غلامرضا نوری قزلجه نماینده مردم بستان آباد در مجلس در رابطه با 
سرعت بالا و قابل توجه رسیدگی به لایحه و تبعات احتمالی که این 
امر می تواند داشته باشد، گفت: بررسی بودجه ۱۴۰۳ یکی از سریع ترین 
بررسی هایی بود که در تاریخ تصویب بودجه ها در مجالس یازده گانه 
اتفاق افتاد، این امر دو علت داشــت یک علت این بود که بودجه دو 
قسمتی شده و بخش جداول آن بعدا خواهد آمد که البته خیلی هم آن ها 
جای بحث ندارد، در گذشته هم روی آن ها اصولا خیلی وقت گذاشته 
نمی شد.رئیس کمیسیون مستقلین مجلس تصریح کرد: اما علت اصلی 
این مساله این است که تقریبا اغلب فرصت های طرح پیشنهادات از 
نمایندگان گرفته شــد، زمان برای صحبت نمایندگان کوتاه شد و در 
بررسی به نظر می آید که کار با دقت خیلی کمتری انجام گرفت.وی 
ادامه داد: قطعا این شــیوه انجام کار و این کم دقتی آسیب هایی را به 
دنبال خواهد داشت و آثار خود را در وضعیت اقتصادی و معیشتی سال 
آینده حتما نشان خواهد داد و زحمت مجلس بعدی خواهد بود که بعضی 

موارد را از بودجه امسال اصلاح کند.نوری در پاسخ به این سوال که علت 
و انگیزه این شیوه بررسی بودجه چه بود که بودجه پنج روزه بررسی و 
تصویب شد؟ عجله برای پایان رسیدگی یا تغییر قانون نحوه رسیدگی 
به بودجه، ابراز داشت: علت اصلی و بیشتر عجله بود و ارتباطی به تغییر 
قانون داشت. مجلس در این امر عجله داشت و می خواست بودجه را 
تمام کند تا کار به تصویب بودجه سه دوازدهمی کشیده نشود که بگوید 
ما یک کاری کردیم.وی ادامه داد: اما به نظرم این کاری که در بودجه 
سال آینده انجام شد، خیلی تعریف ندارد که بتوانند از آن دفاع کنند و 
مجلس بتوانــد روی آن مانور بدهد که زود انجام دادم. نماینده مردم 
بستان آباد در گفت وگو با ایلنا، گفت: در واقع در روند بررسی بودجه امسال 
سرعت اولویت و محور کار قرار گرفت و مجلس تلاش کرد کار را به 

سرعت انجام دهد البته به بهای دقت پایین.

 کم دقتی و عجله در تصویب بودجه، آثارش را 
در وضعیت معیشتی سال آینده نشان خواهد داد

جزییات تازه تر از کارت های بانکی که سال ۱403 
مشمول مالیات می شوند، منتشر شد.

هفته گذشته بند »ج« تبصره ۶ لایحه بودجه در مجلس برای 
دریافت مالیات از حســاب های غیرتجاری به تصویب رسید. 
بلافاصله بعد از تصویب این بند در لایحه بودجه، شایعات زیادی 
در شبکه های اجتماعی مطرح شد مبنی بر اینکه قرار است دولت 
سال آینده از حساب های شخصی مردم نیز مالیات دریافت کند.

در بنــد )ج( تبصره )۶( لایحه بودجه ۱۴۰۳ آمده اســت: در 
صورتی که جمع مبلغ و دفعات واریز به حساب های غیرتجاری 
هر شخص حقیقی در هر ماه، از جمع مبلغ و دفعات واریزی که 
تا پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ توسط شورای پول و اعتبار 
تعیین می شود، بیشتر باشــد، اثبات درآمدی نبودن تراکنش ها 
و ارائه اســناد و مدارک به عهده صاحب حساب است. منظور از 
حساب غیرتجاری، حسابی است که نزد سازمان امور مالیاتی 

کشور به عنوان حساب مرتبط با فعالیت مؤدی ثبت نشده باشد.
جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس در همین خصوص درباره 
مصوبه جنجالی مالیاتی مجلس در گفت وگو با خبرآنلاین گفته 

است: قرار نیست از حساب های شخصی، مالیاتی اخذ شود. در 
مجلس نیز روز شــنبه این صحبت مطرح شد و آقای مهدی 
طغیانی، موضوع را تفسیر کردند و توضیح دادند و آقای قالیباف 
هم تایید کردند.وی افزوده است: این موضوع در سنوات قبل هم 
وجود داشته و در سال های قبل هم بوده و تصویب شده است 
و اتفاق جدیدی نیست. از سوی دیگر، این موضوع، مربوط به 
حساب های تجاری و غیرتجاری است که افراد روی کار می کنند. 
این نماینده مجلس متذکر شده است: ما اگر بخواهیم دقت داشته 
باشیم و قضاوت درستی کنیم، عین مطلب مصوبه مجلس را 
مطالعه کنیم، می بینیم خیلی دقیق نوشته شده است و مشخص 

است و نیاز به تفسیر ندارد.
نگران نباشید، می خواهیم با فرار مالیاتی مقابله کنیم

البته پیش از این در رابطه با این بخش از لایحه بودجه سال 
آینده، مهدی موحدی بک نظر، سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
نیز در یــک گفت وگوی تلویزیونی تاکید کــرده بود: مصوبه 
اخیر مجلــس، قاطبه مردم را درگیر نمی کند و بیشــتر روی 
تعداد واریزی های به حســاب ها تمرکز دارد نه روی دریافت و 

پرداخت های  روزمره مردم.
او با بیان این که هدف از این مصوبه، شناســایی و جلوگیری 
از فرار مالیاتی است، متذکر شده بود: کسانی که با حساب های 
شخصی خود و یا اطرافیان از جمله فرزند و همسر فعالیت های 
تجاری انجام می دهند که به سازمان امور مالیاتی معرفی نکردند، 
این قبیل اقدامات که با حساب های شخصی است مصداق فرار 
مالیاتی است.سخنگوی سازمان امور مالیاتی با بیان این که مبلغ 
و تعداد واریزی ها اعلام خواهد شد، گفته بود: جمع مبلغ و تعداد 

واریزی که نشانگر حساب تجاری است، توسط شورای پول و 
اعتبار بانک مرکزی مشخص خواهد شد.

واریزی به کارت های بانکی بیشتر از این مبلغ 
مشمول مالیات می شود

شــاکررضا مریدی، مدیرکل امور مالیاتی خراسان رضوی در 
تازه ترین اظهارنظــر درباره مصوبه جنجالی مجلس، خبر داده 
است: برخلاف ادعاهای غیرواقعی مطرح شده، این طور نیست 
که هرکس درآمدش نســبت به ســال قبل افزایش یابد، باید 
مالیات پرداخت کند.وی درباره اخذ مالیات، گفته استد: براساس 
لایحه دولت برای قانون بودجه ۱۴۰۳ و مصوبه مجلس در بند 
»ج« تبصــره ۶ این لایحه، در صورتی که جمع مبلغ و دفعات 
واریز به حساب های غیرتجاری هر شخص حقیقی در هر ماه، 
از جمع مبلغ و دفعات واریزی که تا پایان اردیبهشــت ماه سال 
۱۴۰۳ توسط شورای پول و اعتبار تعیین می شود، بیشتر باشد، 
اثبات درآمدی نبودن تراکنش ها و ارائه اسناد و مدارک به  عهده 
صاحب حساب است.مریدی به تسنیم تصریح کرده است: منظور 
از حساب غیرتجاری حسابی است که نزد سازمان امور مالیاتی 

کشور به عنوان حساب مرتبط با فعالیت مؤدی ثبت نشده باشد. 
برخی به اشتباه این طور برداشت کرده اند که طبق این مصوبه 
هرکس سال آینده میزان واریزی به کارت های بانکی اش نسبت 
به قبل افزایش یابد باید مالیات پرداخت کند، درصورتی که این 
برداشت کاملا غلط و خلاف مصوبه است.وی عنوان کرده است: 
طبق همین مصوبه، »شورای پول و اعتبار مکلف است تا پایان 
اردیبهشت ماه سال آینده« مشخص کند که حساب های بانکی 
افراد با چه مشخصاتی تجاری شناخته می شود. به عنوان نمونه، 
هم اکنون حساب هایی که در ماه ۱۰۰ تراکنش درآمدی داشته 
باشند و مجموع این واریزی ها بیش از ۳۵ میلیون تومان باشد، 
مشمول این مصوبه می شوند.مریدی خاطرنشان کرده است: به 
این معنی که اگر شــخصی یک حساب ۹۹ تراکنش درآمدی 
داشت و مجموع آن از ۳۵ میلیون تومان بیشتر باشد، شامل قانون 
نمی شود یا اگر حسابی در یک ماه ۱۰۰ تراکنش درآمدی داشت، 
اما مجموع واریزی ها ۳۴ میلیون و ۹۹۹ هزار تومان شد باز هم 
شامل مصوبه نمی شود، چرا که طبق قانون باید هر دو شرط تعداد 

تراکنش و مجموع درآمد در ماه توامان محقق شود.

واریزیبهکارتهایبانکیبیشترازاینمبلغ،مشمولمالیاتمیشود

رهبر انقلاب اسلامی از نمایشگاه توانمندی های تولید ایرانی که 
حسینیه امام خمینی)ره( برپا شده است، بازدید کردند.

حضرت آیت الله خامنه ای دیروز - دوشنبه نهم بهمن ۱۴۰۲ -  از نمایشگاه 
توانمندی های تولید ایرانی که حسینیه امام خمینی)ره( برپا شده است، بازدید 
کردند.در این نمایشــگاه، تولیدات داخلی کشــور، با محوریت شرکت های 

دانش بنیان و زنجیره ی تامین تولید در ۴۰ غرفه ارائه شده است.
یکی از غرفه هایی که رهبر انقلاب امروز از آن بازدید کردند غرفه شرکت های 
دانش بنیان در حوزه ســاخت موتورهای برقی برای خودروها و بهینه ســازی 

مصرف انرژی بود.به گزارش تجارت نیوز، مهم ترین ویژگی نمایشگاه امسال، 
تولید داخل با محوریت شــرکت های دانش بنیان و زنجیره تامین تولید بود.
در این نمایشگاه شرکت های دانش بنیان در بخش های »انرژی«، »صنعت 
نفت و پتروشــیمی«، »صنایع خودروســازی«، »معــدن و صنایع معدنی و 
فلزی«، »ارتباطات و فناوری اطلاعات و ســاخت ماهواره«، »صنایع غذایی 
و کشاورزی«، »تجهیزات پزشکی«، »صنایع دستی«، »حمل و نقل هوایی، 
دریایی، ریلی و زمینی«، »صنایع نساجی« و »مسکن و لوازم خانگی« آخرین 
دستاوردها و تولیدات خود را به نمایش گذاشته بودند. توانمندی های شرکت های 

دانش بنیان در طراحی و ساخت تجهیزات صنایع حفاری چاه های نفت و صنعت 
پتروشیمی و کاتالیست ها یکی از بخش های این نمایشگاه بود.شرکت های 
دانش بنیانِ فعال در حوزه برق و نیروگاه نیز دستاوردها و توانمندی های خود 
را در این نمایشــگاه عرضه کرده بودند.در این نمایشگاه هم چنین خودروها و 
موتورسیکلت های برقی وشارژرهای آنها و موتورهای بهینه سازی شده خودرو 
با مصرف پایین ارائه شــده بود. برنامه ریزی های انجام شده برای دانش بنیان 
شدن شرکت های بزرگ صنعتی و هم چنین فعالیت شرکت های دانش بنیان 
نیز در بخش های مختلف در این نمایشــگاه توضیح داده شد.صنعت فولاد و 

توانمندی های شــرکت های دانش بنیان در این بخش و هم چنین در بخش 
صنایع معدنی هم چون مس بخش دیگری از این نمایشگاه بود.

رهبرانقلابازنمایشگاهتوانمندیهایتولیدایرانیبازدیدکردند


